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EXJUGADOR DE BÀSQUET I AMBAIXADOR DE LA COPA DEL MÓN ESPANYA 2014

Jorge Garbajosa

uè troba a faltar un cop
retirat?
De cap manera jugar o
entrenar cada dia i sí la
sensació de competició.

La de cansament i felicitat alhora
després de guanyar és espectacu-
lar; després els moments íntims
de concentració i de vestidor
amb la selecció, aquests dos me-
sos o mes i mig llarg que passem
a l’estiu, que hi ha mil anècdotes.  

Hi ha gent que ja està retirant
aquesta generació.
No he escoltat parlar de retirar-se
a Pau, Navarro, Felipe o Calde-
rón. La seva època haurà acabat
quan ho decideixin. I s’ha fet bé
un canvi generacional que la gent
no s’ha adonat o no ho vol veure.
Rubio i Ibaka amb 22 anys, Rudy i
Marc, amb 27, Llull, Sergio Rodrí-
guez... És clar que hi ha jugadors

irrepetibles, i quan no aconse-
gueixin estar amb la selecció n’hi
ha al darrere amb deu o dotze
anys de carrera per davant.

Se sent privilegiat per tot el que
ha aconseguit?
Sempre. He tingut les meves qua-
litats, però he tingut molta sort
d’estar en el lloc correcte i en el
moment just. He coincidit amb
jugadors des de l’època júnior
que m’han fet aprendre cada dia.
També a guanyar. Que de vega-
des és un gen però un gen après.

El millor record, el del Mundial
del Japó?
Sí. Aquí s’ajunten tres coses. És el
màxim que pots guanyar, ho fas
amb la teva selecció i amb els
teus amics. Però és que vaig tenir
la gran sort que en un equip tan
especial com Unicaja al juny vam
guanyar la lliga, al juliol fitxo a
l’NBA, al setembre érem cam-
pions... Per a mi aquell estiu va
ser viure en un núvol.

NBA o Europa?
El problema és caure en els ex-
trems. Diuen que l’NBA només és

espectacle. Posa’t a defensar Le-
bron James i veuràs què és espec-
tacle; o que aquí només val el
bàsquet pur. No podem ni impor-
tar les coses com a l’NBA ni pen-
sar que allò és horrible. Cal fer el
que ells fan bé adaptat al que el
públic demana a Europa.

Què pensa dels problemes dels
clubs per ascendir a l’ACB?
Crec en l’Adecco or, és atractiva,
creixent, amb ciutats que s’abo-
quen. I que el sostre econòmic no
et permet accedir a l’ACB desmo-
ralitza una mica a clubs, patroci-
nadors i altres. És un problema
que ja ha tingut un recorregut
prou llarg per no afrontar-lo i crec
que els responsables quan es de-
signin el resoldran. No li va bé a
l’ACB ni a l’Adecco.

I del River Andorra MoraBanc?
Conec el Francesc (Solana), el Jo-
an (Peñarroya) i m’agrada el pro-
jecte. Crec que la riquesa dels
projectes és l’estabilitat i Andorra
ho ha trobat amb el suport de pa-
trocinadors, institucions, etcète-
ra. Està fent els passos correctes
per ser un dels equips de referèn-
cia i si econòmicament s’assu-
meixen els requisits si no és
aquest any serà el següent que
estarà entre els millors, a l’ACB.

Escoltant-lo com parla, que tre-
moli el president Sáez.
Pot estar preocupat per moltes
coses menys això. Em sento bé en
el lloc que tinc a la federació.
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“Andorra està fent els passos
correctes per ser a l’ACB”

>> Integrant de la generació d’or del bàsquet espanyol
Retirat des de fa un any i mig, aquest madrileny de 36 anys treballa ara per a la Fede-

ració Espanyola. Va presentar la Copa Príncep al Principat.
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Els funcionaris omplen les pàgi-
nes de la premsa nacional. Que si
n’hi ha massa, que si no treba-
llen, que si només miren pels
seus interessos, que si tenen difi-
cultats per entrar en política, que

si ho tenen massa fàcil... Darrera-
ment sembla que la funció públi-
ca és una excusa fàcil per poten-
ciar una polaritat que no beneficia
ningú. Ningú dels que anem a
peu, vull dir. El problema de base
és conegut: un país amb necessi-
tats d’Estat i un territori amb ca-
racterístiques de petita ciutat de
províncies. La incompatibilitat es-
tà servida. Partint d’aquesta base
desigual, suma-li la contractació
massiva a cops d’interessos elec-
torals en els darrers vint anys i

edictes a mida, tot barrejat amb
gent que s’ha guanyat la plaça i se
la continua guanyant cada dia i
que intenta fer la feina –no sem-
pre en les millors condicions–.
Mobbing per a qui no combrega
amb el cap de torn, desídia i recel
al canvi, poca mobilitat i menys
reciclatge, beneficis difícilment
sostenibles amb l’actual situació
de l’erari públic i la sensació que a
l’hora d’igualar sempre ho aca-
bem fent per baix i no per dalt. Hi
ha massa funcionaris en determi-

nats departaments, i pocs en d’al-
tres. Hi ha gent molt treballadora i
hi ha paràsits administratius. Hi
ha sous pendents de revisió, altres
inflats a triennis i alguns meres-
cuts. I hi ha –com diu en Carles Ri-
ba– “un munt d’assessors, asses-
sorets i cagamandúrries” que
desplacen el personal competent.
Massa diversitat i realitats dife-
rents per banalitzar un debat
complex, necessari i valent a tan
pocs mesos de les eleccions. Un
altre debat que quedarà pendent.
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